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گروه سیاسی – هدیه گل محمدی:  اگرچه بر اساس 
اعلام قبلی، بررســی تقاضای عده ای از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در مورد رسیدگی به طرح محدودیت فضای 
مجــازی که با عنوان »صیانت از حقــوق کاربران در فضای 
 مجازی و ساماندهی پیام  رسان های  اجتماعی« ، در دستور 
کار روز دوشــنبه نمایندگان قرار داشت؛ اما برای دومین بار 
بررســی این طرح به تعویق افتاد تا مشخص شود علی رغم 
اصرار بعضی نمایندگان خاص، مجلس هنوز فضا را مناسب 
برای ارائه یا تصویب این طرح نمی داند. این در حالی بود که 
در ساعات ابتدایی جلسه نمایندگان مجلس برای صحبت به 

عنوان موافق و مخالف این طرح ثبت نام کرده بودند.
با این حال ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس اعلام کرد 
که این طرح از دســتور کار مجلس خارج نشده است بلکه 
نوبت به بررسی آن نرسید و به جلسات آینده مجلس موکول 

خواهد شد.
سیدنظام الدین موسوی افزود: روال مجلس این است که 
تا بخشی از جلسه، دستور کار مطرح می شود و بعد وارد تذکر 
و نطق نمایندگان خواهیم شد، بنابراین گاهی دستورهایی که 
از قبل اعلام می شود به خاطر طولانی شدن دستورهای قبلی 

در همان روز مطرح نمی شوند.
نمایندگان مجلس از ابتدای جلسه  روز دوشنبه در حال 
بررسی کلیات و جزییات طرح دو فوریتی الزام دستگاه های 
اجرائی جهت پاســخگوئی بــه تذکرات کتبی و شــفاهی 
نماینــدگان بودنــد؛ و همین موضوع ایــن احتمال را قوت 
می بخشد که طرح محدود سازی اینترنت در جلسات بعدی 
مورد رســیدگی قرار بگیرد؛ با این حال زمزمه هایی بیش از 
پیــش در مخالفت با این طرح از داخل و خارج از مجلس به 

گوش می رسد. 
مجتبی توانگر یکی از نمایندگان تهران در صفحه توئیتر 
خود، با بیان اینکه طرح ســاماندهی فضــای مجازی هیچ 
فوریتی ندارد، خواستار مخالفت نمایندگان با این طرح شد. 
توانگر که گویا به عنوان مخالف با این طرح ثبت نام کرده بود 
در صفحه شــخصی اش نوشت: »اگر قرعه به نام  بنده باشد 
می گویم  این طرح هیچ ربطی به فرمایشات رهبری مبنی بر  
ساماندهی  فضای مجازی ندارد،  هیچ فوریتی ندارد  و احتمالا 

شــورای نگهبان نیز با آن مخالفت می کند.  از همکاران هم 
می خواهــم با آن مخالفــت و در دامی که مقابل دولت آقای 

رئیسی طراحی شده، نیفتند.« 
روح الله نجابت نماینده مردم شــیراز در مجلس شورای 
اســلامی، در صفحه شــخصی خود در توئیتر، نوشت: »  بی 
تردید  ســاماندهی فضای مجازی از اولویت های امروز کشور 
است، اما با روی کار آمدن دولت جدید پسندیده تر آن است 
که لایحــه مربوطه از جانب دولت ارائه شــود. مضافاً اینکه 
اصل۸۵ شــدن این طرح و تصمیم گیری در کمیسیون به 
نیابت از همه مجلس درست نیست. بر این اساس رای بنده 

به طرح پیشنهادی منفی است.«
همچنین رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با واگذاری 
اختیار بررســی طرح »ســامان دهی فضای مجــازی« به 
کمیســیون های تخصصی مجلس مخالفت کــرد و گفت: 
پیشنهادم برای طرح مهم »صیانت از فضای مجازی« تشکیل 
کمیسیون مشترک اجتماعی، فرهنگی و قضایی است. ولی 
اســماعیلی در توییتی نوشــت: »ضمن تاکید بر مدیریت و 

صیانت فضای بهم ریخته مجازی کشور، پیشنهادم برای طرح 
مهم »صیانت از فضای مجازی« تشکیل کمیسیون مشترک 
اجتماعی، فرهنگی و قضایی است. اجرای اصل ۸۵ طرحی به 

این مهمی و پیچیدگی درست نیست و مخالف این اتفاقم.«
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس هم که از موافقان 
این طرح است، ادعا کرد که مجلس شورای اسلامی به دنبال 

فیلترینگ پیام رسان های خارجی نیست.
مجید نصیرایی که تا به جال بارها درباره این طرح مصاحبه 
کرده اســت، روز دوشــنبه بازهم در این باره سخن گفت و 
عنوان کرد: متاســفانه عده ای ساماندهی را به مسدودسازی 
معنــی می کنند، در صورتی کــه در این طرح تمرکز اصلی 
بر ســاماندهی این فضا است. حدود ۱۴ بار بر روی این طرح 
کار کارشناســی انجام شده است. اکنون این طرح به عنوان 
پیش نویس آماده شده و اصلا تمرکزی بر مساله ی فیلترینگ 
نیست. تمرکز اصلی ما ساماندهی و حمایت از پیام رسان های 
داخلی، نخبگان و متخصصان این حوزه است. از سوی دیگر 

ما به دنبال ضمانت اجرایی برای قوانین موجود هستیم.

نگرانی کسب و کارهای اینترنتی از طرح 
ساماندهی فضای مجازی در مجلس

تعدادی از شــرکت ها و مجموعه های داخلی که از طریق 
فضای مجازی به فعالیت می پردازند نیز در روزهای گذشته 
نســبت به طرح ساماندهی فضای مجازی که در دستور کار 
مجلس قرار دارد ، ابراز نگرانی کردند. این شرکت های اینترنتی 
اعلام داشتند: طرحی که این روزها با نام »حمایت از حقوق 
کاربران« در مجلس شورای اسلامی در دست بررسی است، 
ما کســب وکارهای آنلاین ایرانی را هم در کنار عموم جامعه 
نگران کرده اســت. این طرح  اشکالات متعددی دارد که در 
روزهای اخیر توسط کارشناسان مختلف تبیین و بررسی شده  
و مــا از تکرار آن ها اجتناب می کنیــم  اما لازم می دانیم که 
تاکید کنیم این طرح قطعا به نفع کسب وکارهای اینترنتی 
ایرانی هم نیســت و تدوین کننــدگان آن بدانند صدمات و 
خسارات این طرح به کسب وکارهای بومی، به مراتب بیشتر 
از کمک به آنهاست. ما صریحا اعلام می کنیم محدود سازی 
سرویس دهندگان خارجی و مسدود کردن آن ها به هیچ وجه 
به کسب وکارهای ایرانی کمک نمی کند. رشد در فضای رقابت 
ایجاد می شود و کیفیت خدمات با تنوع انتخاب های کاربران 
بالا می رود. ما با تکیه بر نیروی توانمند انســانی و شناخت 
بهتر از سلیقه هموطنان، بخت رقابت و جذب اعتماد کاربران 
را داریــم و بدون نیاز به مداخلات ســلبی هم می توانیم به 
رشد خود ادامه دهیم. مهم ترین حمایتی که دولت و نهادهای 
سیاست گذار می توانند از کسب  و کارهای ایران داشته  باشند 
کاهش دخالت ها و رفع ده ها مجوز و محدودیت غیرضروری 
است که هر روز بر ما تحمیل می شود. مهم ترین سرمایه ما 
اعتماد کاربران و امید همکارانمان اســت. این گونه اقدامات 
سلبی هم به اعتماد کاربران لطمه می زند و هم امید نیروی 
انســانی فعال در این صنعت را کاهــش می دهد. ما مصرانه 
می خواهیم از تجربه های شکست خورده پیشین درس گرفته  
شده و از اقداماتی که با منطق دنیای دیجیتال سازگار نیست 
اجتناب شــود. ما هم کنار مردم که اعتراض خود را با صدها 
هزار امضا در کارزاری اینترنتی نشان دادند، خواهان تجدید 
نظر در رابطه با مطرح شــدن این طرح در مجلس و توقف 

آن هستیم.

از زندگی مبتنی بر بوم شناسی چه می دانیم؟ 
ادامه از صفحه 1

کشور ما در حال حاضر دچار بحران زیست محیطی شدید و خطرناکی است که 
مفروضات سیستم و فرم روتین مدیریتی را بر هم زده است و مردمی که سالیان سال 
با بوم شناســی که از آبا و اجداد خود فرا گرفته بودند هم در حاشیه کویر و هم در 
جلگه های پر آب و... با موفقیت گذران زندگی می کردند ناخواسته دچار عوارض سوء 
مدیریت شده اند و شکل دادن زندگی به سبک گذشته برایشان ناممکن شده است. 
به نظر می رســد تنها راه حل های موجود و عملی بهره وری از انرژی های پاک برای 
تولید آب شیرین، کنترل توزیع جغرافیایی جمعیت،  سرمایه گذاری سبز در صنعت 

و صد البته تغییرات اساسی در تفکر مسئولین باشد.

یادداشت

طرح »ساماندهی پیام  رسان های  اجتماعی« با اما و اگرهای جدید مواجه شد  

محدودسازی فضای مجازی، دامی برای دولت رئیسی

رئیس جمهور تصریح کرد که دولت یازدهم و دوازدهم 
به حق دولت سلامت و محیط زیست بوده است.

به گزارش ایســنا، حســن روحانی در آیین بهره برداری 
از طرح های ملی ســازمان محیط زیســت با بیان اینکه در 
محیط زیســت ما نمادی برای توســعه آن داشــتیم و آن 
دریاچــه ارومیه بود، اظهار کــرد: دولت یازدهم و دوازدهم 
به حق دولت ســلامت و محیط زیســت بوده است. ما در 
بخش های مختلف برای موضوع ســلامت وارد عمل شدیم 
که بخشــی مربوط به محیط زیست می شــد و برخی هم 

مربوط به بیمه سلامت می شد. 
وی افزود: هرکس امروز را با هشــت سال پیش مقایسه 
کند، منصفانه متوجه خواهد شــد کــه چه تغییراتی ایجاد 
شده اســت. اینکه ما مترو را توسعه می دهیم برای محیط 
زیســت اســت. اینکه ریل را توســعه می دهیم و بنزین و 
گازوییل را به سمت یورو چهار می بریم برای محیط زیست 
اســت. روزهای پاک در منطقه ای از کشــور از ۲۰ روز به 
۸۰ روز رســیده و این موضوع را در کلان شهرها هم شاهد 

هستیم.
روحانی یــادآور شــد: اینکه مناطق حفاظت شــده را 
پاســداری می کنیم، اینکه در کشــور شــاهد هستیم که 
بســیاری از نیروگاه های ما که با مــازوت و گازوییل تأمین 
می شدند با گاز تامین می شوند یعنی توجه محیط زیست.

رئیس جمهوری بــا بیان اینکه شــاهدیم نیروگاههای 
زیادی کــه قبلًا انرژی آنهــا با مــازوت و گازوییل تامین 
می شــد امروز بخش بزرگی از آن با گاز تامین می شود که 
برای محیط زیســت اســت، اظهار کرد: توسعه گازرسانی 
به روســتاها از ۱۴ هزار به ۳۳ هزار روســتا یعنی اهمیت 
محیط زیست و اینکه بوته ها حفظ شود و مردم در سلامت 
باشــند و برای گرم کردن خود در زمســتان، پخت و پز و 
سایر مصارف از سوختی استفاده کنند که مشکلات زیست 

محیطی کمتری دارد.
وی ادامه داد: اینکه آب را به شرق کشور و کویر رساندیم 
و استانهای شــرقی ما در آینده از آب شیرین شده دریای 

عمان یا خلیج فارس اســتفاده خواهنــد کرد، همه و همه 
برای محیط زیســت است. اینکه همه مشعل ها را در جنوب 
خاموش کرده و از آن برای پتروشیمی اســتفاده می کنیم و 
پالایشــگاه عظیم بیدبلند را افتتاح کرده ایم یعنی اهمیت 
محیط زیســت. محیط زیســت ابعاد مختلفی دارد و اینکه 
تالاب ها و دریاچه ها باید احیا و حق آنها ســتانده شــود و 

حقابه ها به آنها داده شود یعنی محیط زیست.
روحانــی با اشــاره به اینکــه در دولت هــای یازدهم و 
دوازدهم در زمینه محیط زیســت کار بسیار عظیمی انجام 
شــد، گفت: بخش بزرگی از خوزستان به منظور جلوگیری 
از گرد و غبار  نهالکاری و کارهای بزرگی در دولت یازدهم 
و دوازدهم در این اســتان انجام شــد که همه برای محیط 

زیست است.
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه وضعیت محیط زیست 
از ۸ سال قبل بهتر است، تصریح کرد » البته این به معنای 
رفع کامل مشــکلات نیست. در زمینه محیط زیست باید با 
کشورهای منطقه و همسایه مشــارکت کنیم چون برخی 
مسایل به کشورهای همسایه ما و برخی مسائل هم به این 
مربوط می شود که همسایگان ما در تصرف آب رودخانه ها 

باید عدالت را رعایت کنند.
وی افزود: اینکه دو رودخانه بزرگ و مهم دجله و فرات 
را فقط یک کشور استفاده کند و کشور پایین دستی خشک 
شــود،  آثار آن به کشــورهای همســایه که ما هستیم بر 
می گردد. اینکه در کشور شرقی ما سدها ساخته شود و آب 
به اندازه کافی وارد دریاچه هامون نشود یعنی محیط زیست 

دچار مشکل می شود.
رئیــس جمهوری تاکید کرد: باید کار بســیار عظیم در 
مجامع بین المللی و در موضوع سیاســی و علمی در زمینه 
آب و خاک انجام شود و اگر همه دست به دست هم بدهیم 

می توانیم به شــرایط محیط زیســتی ســالم و قابل قبول 
برسیم.

روحانی با اشاره به وضعیت دریاچه ارومیه، گفت: دریاچه 
ارومیه را با تالاب ها و رودخانه های دیگر مقایسه نکنید. به 
برخی از اســتان ها در  دولت های یازدهم و دوازدهم رفتیم 
و آنجا معترض بودند که چرا آنقدر به دریاچه ارومیه تاکید 
دارید. علت اینکــه از روز آغاز دولت به فکر دریاچه ارومیه 
بودیم و امروز در روزهای پایانی هم به فکر آن هستیم این 
اســت که اطراف دریاچه ارومیه صدها کیلومتر تحت تأثیر 

خشک شدن دریاچه ارومیه قرارمی گرفت.
وی با بیــان اینکه اگر دریاچه ارومیه با همان روند قبل 
ســال ۹۲ ادامه می یافت و برنامه ریزی و ســرمایه گذاری 
نمی شــد، امروز به یک محیط خشــک پر از نمک تبدیل 
می شــد، تصریح کرد: در این صورت هــر گرد و غبار و هر 
وزش بادی، همه شــهرها، باغ ها، مــزارع، مراتع و درختان 
و حیــات را در منطقه از بین می برد. یعنی جمعیت عظیم 
۱۴ تــا ۱۵ میلیون نفری تحت تاثیر دریاچه ارومیه اســت 
و وقتی دریاچه ارومیه نباشــد خطرات بسیار زیادی برای 

جامعه وارد می شود.
رئیــس جمهوری با تاکید بر اینکــه در دولت ۱۵ هزار 
میلیاردتومان برای احیا دریاچه ارومیه هزینه شــده است، 
گفــت: در اطــراف دریاچــه ارومیه برای ایــن که جلوی 
گردوغبار گرفته شــود، بوته کاری شــده است. کانال ها و 
مســیرها لایروبی شده است برای این که از سیمینه رود و 
زرینــه رود و از جاهای دیگر دریاچه ارومیه را تغذیه کنند. 
علاوه بر این از کشــاورزان خواســته شد که از مصرف آب 
بکاهند. اگرچه مصــرف آب را ۴۰ درصد کاهش دادیم اما 

تولید محصولات ۱۷ درصد افزایش پیدا کرد.  
روحانی یادآور شــد: برنامه ای برای ورود ســالانه یک 

میلیارد متر مکعب آب به دریاچه طراحی شــد. از این یک 
میلیارد متر مکعب حدود ۶۰۰ میلیون متر مکعب به ســد 
کانی ســیب مربوط است که این ســد در دی ماه افتتاح و 
آبگیری شــد. از این ســد تونل ۳۶ کیلومتری زده شد که 
البته  مسیر تونل به دلیل زمین شناسی با مشکلاتی روبرو 
شــد و کار را به تاخیر انداخت. اما با این حال ۳۵ کیلومتر 
تونل ساخته شده و ۶۰۰ تا ۷۰۰ متر آن  باقی مانده است. 
بعد از ساخت تونل کانال هایی نیاز بود که بتوان آب را وارد 

دریاچه کند که آن کانال ها هم به اتمام رسیده است. 
وی با بیان اینکه قرار اســت پساب تصفیه شده فاضلاب 
تبریز وارد ارومیه شود که این هم حدود ۱۲۲ میلیون متر 
مکعب اســت، ادامه داد: علاوه براین ۵۱ میلیون مترمکعب 
هم پســاب از ارومیه وارد این دریاچه خواهد شد. همه این 
آبهــا ظرف دو ماه آینده وارد این دریاچه شــود. با افزایش 
لایروبی ها و اقداماتی که در بخش کشــاورزی انجام شده، 
۱۴۶ میلیــون مترمکعب ورودی بــه دریاچه افزایش یافته 
اســت. علاوه براین حدود ۵ هزار حلقه چاه بســته شد و۶ 
هزار حلقه چاه کنترل شــده که از آن آب اضافه برداشــت 

نشود.
روحانــی با تاکید بر تکمیل دو ســد دیگــر در منطقه 
دریاچه ارومیه اظهار کرد: ســد چراغ ویس بزودی تکمیل 
می شــود که با تکمیل آن آب سد بوکان رها می شود برای 
این دریاچه، ســد ســیلوه و چپرآباد هــم در حال تکمیل 
اســت. امیدوارم همه ایــن طرح ها در  زمــان کوتاهی تا 
پایان تابســتان و اوایل پاییز افتتاح و عملیاتی شود و شاهد 
دریاچه ارومیه ای باشیم که در مسیر سلامت قرار می گیرد. 
البته اگر دریاچه بخواهد به ســطح اکولوژیکی که ۴ هزار و 
۳۰۰ کیلومتر مربع دریاچه باشــد چند سال طول می کشد 

اما مسیر هموار شده است.
 رئیــس جمهــوری در پایان یادآور شــد: افتتاح مرکز 
آینده پژوهی دریاچه جــزو اقدامات ماندگار دولت یازدهم 
و دوازدهم اســت و اگر این اهتمام و تلاش در این ۸ سال 

نمی شد، امروز دریاچه ارومیه خشک شده بود.

دومیــن نشســت کمیته ملــی راهبــری حمایت از 
جنگل های زاگرس صبح دوشــنبه به ریاست معاون اول 

رئیس جمهور برگزار شد.
به گزارش ایســنا، جهانگیری در این جلســه با تاکید 
بر ضرورت صیانت و حفاظت از جنگل های کشــور، گفت: 
جنگل ها از بزرگترین ســرمایه های کشــور هستند و در 
شرایط جدید که ما با تغییرات اقلیمی شدید و خشکسالی 
روبرو هســتیم. باید بیش از هر زمان دیگری نســبت به 

حفظ این موهبت و سرمایه الهی اهتمام داشته باشیم.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه موضوع حفاظت 
از جنگل ها بــه ویژه جنگل های زاگــرس باید به یکی از 
اولویت های اصلی کشــور تبدیل شود،  تصریح کرد: امروز 
بخــش مهمی از زندگی و حیات مــردم ایران به جنگل ها 
وابسته اســت، بنابراین همه دســتگاه ها باید با مشارکت 
و همــکاری تلاش کنند تــا از پهنه های طبیعی به خوبی 

نگهداری شود.
وی با ابراز خرسندی از ابتکار سازمان جنگل ها ، مراتع 
و آبخیز داری کشور در اســتفاده از نظرات و دیدگاه های 
کارشناســان و صاحبنظران دانشــگاهی در تدوین سند 

جامع حفاظت و مدیریت پایدار بوم سازگان زاگرس،  اظهار 
داشت: باید برای حفظ منابع طبیعی و جنگل ها نگاه بلند 
مدت داشت و تدوین این سند می تواند کمک کند که این 

مساله ملی هیچگاه به بوته فراموشی سپرده نشود.
جهانگیری تاکید کرد: ســازمان جنگل هــا و مراتع با 
برنامه های کوتاه مدت و ضربتی می تواند سیاست هایی در 
جهــت مقابله با بیماری که درختان بلوط را در عرصه ای 
بیــش از یک و نیم میلیون هکتــار از جنگل های زاگرس 
تحت تاثیر قرار داده است، اجرا کند. همچنین باید برنامه 
جــدی برای مقابله بــا حریق هایی که هــر روز اخبار آن 
در رســانه ها منتشر می شود اتخاذ شــود تا از یک سو از 
گســترش بیماری و حریق در منطقه زاگرس پیشگیری 
شود و از سوی دیگر با احیا و بازسازی این سرمایه طبیعی 

شاهد آینده روشنی برای جنگل های منطقه باشیم.
معــاون اول رئیس جمهــور با ابراز تاســف از گزارش 
رئیس ســازمان جنگل ها و مراتع کشــور مبنی بر اینکه 
صــد در صد آتش ســوزی ها در جنگل های زاگرس علت 
انســانی دارد،  افزود: بر اســاس گزارش های »فائو« ارزش 
هــر درخت بلــوط میلیون هــا تومان اســت و این آتش 

 سوزی ها به منابع ارزشــمند کشور خسارات گسترده ای
 وارد می کند.

وی با بیان اینکه برنامه احیای یک و نیم میلیون هکتار 
از پهنه های جنگلی آســیب دیده باید متناســب با برنامه 
هفتم توسعه همه جانبه کشــور باشد، گفت: بخش هایی 
از ســند جامع بوم ســازگان که نیاز به اصــلاح دارد به 
کمیسیون زیر بنایی دولت ارجاع داده می شود تا در دولت 

آتی هم در صورت انجام برخی اصلاحات اجرا شود.
جهانگیــری ضمــن قدردانی از عملکــرد وزارت دفاع 
و پشــتیبانی نیروهای مســلح و نیز ستاد مدیریت بحران 
کشــور،  از همه دستگاه ها خواســت تا با حداکثر ظرفیت 
به مدیریت اســتان های همجوار زاگرس در زمان اطفای 

حریق کمک کنند.
در این جلســه کــه وزرای نیرو و جهاد کشــاورزی، 
اســتانداران اســتان های آذربایجــان غربی، لرســتان و 
کهگیلویــه و بویراحمــد و نماینــدگان مجلس شــورای 
اسلامی نیز حضور داشتند رئیس سازمان جنگل ها ، مراتع 
و آبخیزداری کشــور گزارشــی از روند تدوین سند جامع 

حفاظت و مدیریت پایدار بوم سازگان زاگرس ارایه کرد.

تکمیل طرح های کاداســتر زاگرس، شناسایی و تعیین 
واحدهای ذخیره گاه جنگلی در ســطح ۴۰۰ هزار هکتار، 
مبارزه با آفات جنگلی در ســطح ۷۵ هزار هکتار و کنترل 
بیماری ذغال بلوط در ســطح ۲۵۰ هــزار هکتار، تجهیز 
یگان حفاظت منابع طبیعی و پیشگیری از حریق و احداث 
پایگاه های حفاظت در جنگل های زاگرس، ممنوعیت ارایه 
مجوز احداث هرگونه کوره ذغال سوزی سنتی و صنعتی، 
استقرار بالگرد در اســتان ها با کمک ستاد بحران، توسعه 
انرژی های نو برای ۶ هزار خانوار روســتایی،  ســاماندهی 
نظــام بهره بــرداری از اراضی و کوچ عشــایر، ارایه الگوی 
کشــت زیر اشکوب سازگار با جنگل های زاگرس و توسعه 
و ترویج برنامه های فرهنگی برای جلب مشــارکت مردم و 
جوامــع محلی برای حفاظت از ایــن جنگل ها از مصوبات 
امروز کمیته ملی راهبــری حمایت از جنگل های زاگرس 

برای اجرا در سال ۱۴۰۰ بود.
در این جلســه همچنین رئیس ســازمان هواشناسی 
کشور گزارشــی از میزان بارش ها در ســال آبی ۱۳۹۹- 
۱۴۰۰ و الگوهای پیش بینی نزولات جوی در فصول پاییز 

و زمستان ارایه کرد.

رئیس جمهور منتخب در نشســت ویژه بررسی الزامات 
ساخت مسکن تاکید کرد که دست دلالان باید از بازار سیمان 

و فولاد و سوداگری از بازار مسکن قطع شود.
به گزارش ایســنا به نقل از روابــط عمومی دفتر رئیس 
جمهور منتخب، سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر دوشنبه 
در »نشســت ویژه بررسی الزامات ساخت مسکن« با حضور 
مدیران و کارشناســان تراز اول حوزه مســکن، گفت: تهیه 
مســکن همواره یکی از دغدغه های جدی مردم بوده و امروز 
نه تنها خرید مســکن، که اجاره آن هم در شهرهای بزرگ و 
حتی شهرهای کوچک تر برای مردم به آرزویی دست نیافتنی 
تبدیل شده اســت. وی با اشاره به اینکه گرانی مسکن یک 
مشکل ریشــه ای در ایجاد آسیب های اجتماعی نظیر طلاق 
و حاشیه نشینی است، افزود: در مقطعی ساخت مسکن مهر 
جریان موثری در عرصه ساخت مسکن و خانه دار شدن اقشار 
محروم به راه انداخت اما متاســفانه به جای اصلاح ایرادات 
طرح مســکن مهر در دوره اول دولت فعلی این طرح رسما 
تعطیل شد. البته در دوره بعدی این نگاه تغییر کرد و تلاش 

شد مسکن مهر با رفع نقائص تکمیل شود.
رئیس جمهور منتخب خاطرنشان کرد: مردم در موضوع 

ساخت مسکن مهر طرف حســاب خود را دولت می دانند و 
هنگام قضاوت درباره عملکــرد دولت در این زمینه، تفاوتی 
بین دولت های یازدهم، دوازدهم و سیزدهم قائل نیستند. لذا 
دولت باید به تعهدات پایبند باشد مگر آنکه در موارد استثنا 

زیانی فاحش و جدی متوجه منافع عمومی باشد.
 رئیسی با تاکید بر اینکه بخش خصوصی نیز باید متقابلا 
متعهد به کار با کیفیت باشد، اظهار داشت: دولت باید از یک 
سو میدان را برای فعالیت بخش خصوصی در زمینه مسکن 
و دیگر عرصه ها هموار کند و از سویی با هدایت و حمایت از 
فعالیت هــای بخش خصوصی و اعمال نظارت موثر از حقوق 

مردم نیز دفاع کند.
رئیس جمهور منتخب با تاکید بر اینکه باید ابعاد موضوع 
مســکن از جمله نیــاز دقیق مناطق مختلف کشــور و نیز 
ظرفیت های موجود برای رفع ایــن نیاز به طور دقیق احصا 
شوند، اظهار داشت: اقدامات در حال انجام برای ساخت انبوه 
مسکن از جمله ساخت ۵۳۰ هزار واحد مسکن در قالب طرح 

اقدام ملی مسکن باید با قوت ادامه یابند. اقدامات جدید نیز 
بایــد با بهره گیری از تجارب گذشــته و در نظر گرفتن تمام 
جوانب به شــکلی انجام شــوند که گامی موثر در مسیر حل 
مشــکلات مردم باشند. رئیســی تصریح کرد: باید با روحیه 
جهادی تــلاش کنیم تامیــن زمین برای ســاخت حداقل 
یک میلیون مسکن در ســال در محدوده شهرها و روستاها 
بــا فوریت و بدون تاخیر در اولویت اقدامــات قرار گیرد. اگر 
در این زمینــه ابهام قانونی هم وجــود دارد باید با توجه به 
انگیزه بالای نمایندگان محترم مجلس هر چه ســریع تر این 
ابهامــات را برطرف کرد. رئیس جمهور منتخب با بیان اینکه 
طرح موضوع انتزاع وزارتخانه های راه و شهرسازی در مجلس 
شورای اسلامی به هیچ وجه نباید باعث متوقف یا کند شدن 
اقدامات جاری بخش های تابعه این وزارتخانه شود، خاطرنشان 
کرد: تجربه نشــان داده است که پرداخت تسهیلات مسکن 
نیز بهتر است در یک بانک تخصصی انجام شود که هم مردم 
با چارچوب عملکرد آن در این زمینه بیشــتر آشنا هستند و 

هم امکان کنترل و نظارت دقیق تر بر پرداخت این تسهیلات 
وجود خواهد داشــت.  رئیسی در ادامه با تاکید بر اینکه برای 
تعدیل هزینه ها و تسهیل و تسریع ساخت مسکن باید دست 
دلالان از بازار مصالح ساختمانی به خصوص فولاد و سیمان 
قطع شود، گفت: حل مشکلات و موانع ساخت انبوه مسکن 
نیز بدون قطع کردن دســت ســوداگران و کنترل قیمت از 
دســت آنها ممکن نیست. اگر فعالیت های سوداگرانه در بازار 
مسکن کنترل نشود شیرینی ســاخت مسکن برای مردم از 
بین می رود. رئیس جمهور منتخب ثبات مقررات را مســاله 
بسیار مهم دیگر برای تسهیل و تسریع ساخت مسکن برشمرد 
و اضافه کرد: زندگی مــردم در عرصه های مختلف باید قابل 
پیش بینی شود و لازمه این موضوع ثبات مقررات است.رئیسی 
در ادامه بر تقویت نهضت ســاخت مسکن با استفاده از همه 
ظرفیت های موجود کشور از بخش خصوصی و تعاونی گرفته 
تا شــهرداری ها و قرارگاه های ســازندگی تاکید کرد. رئیس 
جمهور منتخب در ابتدای سخنان خود با اشاره به درگذشت 
مرحوم علیرضا تابش، از زحمات و تلاش های او در ســالیان 
طولانی فعالیت در عرصه مســکن روســتایی و نیز بازسازی 

مسکن مناطق آسیب دیده از بلایای طبیعی قدردانی کرد.

حسن روحانی در آیین بهره برداری از طرح های ملی سازمان محیط زیست:

دولت سلامت و محیط زیست بودیم

معاون اول رئیس جمهور:

بیش از هر زمانی باید به حفظ و صیانت از جنگل های زاگرس اهتمام ورزیم

تاکید رئیسی بر قطع دست دلالان از بازار سیمان و فولاد

 رهبر انقلاب به حجت الاسلام شب زنده دار 
تسلیت گفتند

رهبر معظم انقلاب اسلامی درگذشت والده  مکرّمه  حجت الاسلام و المسلمین آقای 
حاج شیخ محمدمهدی شب زنده دار را تسلیت گفتند.

در پیام تســلیت رهبر معظم انقلاب آمده اســت:جناب مستطاب حجت الاسلام و 
المسلمین آقای حاج شیخ محمدمهدی شــب زنده دار دامت برکاته. درگذشت والده ی 
مکرّمه ی صالحه ی آن جناب را به شما و دیگر بازماندگان تسلیت عرض میکنم و رحمت 

و مغفرت الهی را برای ایشان مسألت میکنم.

معاون امنیتی استانداری تهران:
قطعی برق دلیل تجمع خیابان جمهوری بود

معاون امنیتی استانداری تهران گفت: قطعی برق دلیل تجمع مقابل پاساژ علاءالدین 
بود.

حمیدرضا گودرزی در گفت و گو با ایســنا، درباره دلیل برگزاری تجمع ظهر امروز 
مقابل پاساژ علاءالدین و خیابان جمهوری اظهار کرد: این تجمع به دلیل قطع برق پاساژ 

برگزار شد، البته دلیل قطع برق مشخص نبوده و در حال بررسی است.
وی ادامه داد: پس از قطع شدن برق پاساژ، تجمع بین ساعت ۱۱:۴۵ تا ۱۲:۴۵ شکل 

می گیرد و پس از آن به پایان می رسد.
خبرگزاری صداوسیما درباره این تجمع نوشت: پیش از ظهر دوشنبه تعدادی از کسبه 
دو پاســاژ علاء الدین و چارسو در اعتراض به مشکلات ناشی از قطع برق در مقابل این 
دو پاساژ تجمع کردند. همزمان با این تجمع عده ای تلاش کردند با استفاده از نارضایتی 
ایجاد شده در میان کسبه پاساژ ها، به این گلایه مندی رنگ و بوی سیاسی بدهند. این 
عده شروع به سردادن شعار های هنجارشکنانه کردند و با حرکت در خیابان اطراف پاساژ 
علاء الدین تلاش کردند رهگذران و کسبه را با خود همراه کنند که به نتیجه نرسیدند. 
همزمان با این اقدام ترافیک شدیدی در محل بوجود آمد و مردم برای مدتی در ترافیک و 
گرما معطل شدند. نیرو های حافظ امنیت نیز با حضور در محل، تجمع کنندگان را دعوت 
به ارامش وپیگیری منطقی خواسته ها و اعتراضات خود کردند. افرادی که اقدام به حرکت 

در خیابان و سردادن شعار کرده بودند بعد از ساعتی متفرق شدند.
همزمان با این تجمع و اقدام برخی افراد برای سیاسی کردن این ماجرا، ویدیو هایی 

نیز در شبکه های اجتماعی منتشر شد.

تابش در حرم عبدالعظیم آرام گرفت 
پیکر علیرضا تابش، رئیس فقید بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، صبح دوشنبه در حرم 

عبدالعظیم )ع( شهرری تشییع و به خاک سپرده شد.
به گزارش ایسنا، مراســم تشییع و خاکسپاری مرحوم علیرضا تابش ـ رئیس بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی  که دو شب قبل بر اثر کرونا دار فانی را وداع گفت، صبح دوشنبه 
۴ مرداد ۱۴۰۰ در صحن حرم عبدالعظیم حسنی )ع( شهرری با اقامه نماز میت توسط  
علی اکبر ناطق نوری و در حضور جمعیت محدود به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی 

برگزار شد.
محل دفن مرحوم تابش صحن امام خمینی )ره( حرم عبدالعظیم حسنی )ع( است.

دستور محسنی اژه ای برای پیشگیری از نفوذ جریانات 
فاسد در قوه قضائیه

رئیس دستگاه قضا به نهادهای نظارتی قوه قضاییه همچون مرکز حفاظت و اطلاعات 
و دادسرای انتظامی دستور داد برنامه روشن و دقیق و هماهنگی را برای پیشگیری از نفوذ 

جریانات فاسد در مجموعه دستگاه قضا تدوین کنند.
به گزارش قوه قضاییه، محســنی اژه ای در جلسه صبح  شورای عالی قوه قضاییه به 
نهادهای نظارتی قوه قضاییه همچون مرکز حفاظت و اطلاعات و دادسرای انتظامی دستور 
داد برنامه روشن و دقیق و هماهنگی را برای پیشگیری از نفوذ جریانات فاسد در مجموعه 

دستگاه قضا تدوین کنند.
محســنی اژه ای گفت: جریانات فاسد تلاش می کنند همه جا از جمله عدلیه رخنه 
ایجاد کنند و نهادهای نظارتی و مدیران ما باید مراقبت کنند تا به واسطه رخنه این افراد 

و لغزش معدودی از همکاران دستگاه عدلیه در پیشگاه مردم بدنام نشوند.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
برای حمایت از تولید در دو سال اخیر، تصریح کرد: گام های خوبی برای حمایت دستگاه 
قضایی از بخش تولید برداشــته شــده، اما لازم اســت برنامه مدون و مشخصی داشته 
باشــیم تا بدانیم چه ظرفیت هایی در قوه قضاییه برای حمایــت از تولید وجود دارد و 
کدام حوزه های تولیدی دارای اولویت هســتند و کدام اصناف و بخش های تولیدی نیاز 

به حمایت بیشتر دارند.
محسنی اژه ای بر همین اساس به معاون اول قوه قضاییه به عنوان رئیس ستاد اقتصاد 
مقاومتی دســتگاه قضا و دادستان کل کشور به عنوان دبیر این ستاد ماموریت داد که 

برنامه روشن و جامعی برای تداوم حمایت های قضایی از نظام تولید را تدوین کنند.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به گرانی های اخیر، به وزیر 
دادگستری و سازمان تعزیرات متذکر شد که اقدامات لازم را برای کنترل بازار و مقابله با 

گرانفروشی ها و افراد سودجو پیگیری کنند.
محســنی اژه ای افزود: گاهی اوقات شاهد اختلاف فاحش قیمت یک کالای مشابه 
در دو فروشــگاه در یک خیابان یا محله هستیم که این مسأله برای مردم تعجب آور و 

غیرقابل قبول است.
رئیس دســتگاه قضا به دادســتان ها نیز تاکید کرد که با دولت و سازمان تعزیرات 
همکاری های لازم را داشــته باشند تا اجازه ندهند افراد سوءاستفاده گر، مردم را بیش از 

این تحت فشار قرار دهند.
محسنی اژه ای در ادامه ســخنانش رباخواری را گناه کبیره و جنگ با خدا خواند و 
گفت: میزان رباخواری در کشــور زیاد نیست، اما همین میزانی که وجود دارد حقیقتا 

برخی خانواده ها را به خاک سیاه نشانده و گرفتار کرده است.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه هم ربا دادن و هم ربا گرفتن گناه است، به دادسراها و 
دادگاه ها تاکید کرد که اجازه ندهند رباخواران با ترفندهای خاص در محاکم، حاکم شوند 

و گناه کبیره رباخواری در کشور ادامه یابد.

تسریع در واکسیناسیون در اولویت کاری دولت 
سیزدهم باشد

رئیس کمیسیون عمران مجلس از رئیس دولت سیزدهم خواست که موضوع تولید 
واکسن و تسریع در واکسیناسیون عمومی را در اولویت کاری خود قرار بدهد.

به گزارش ایسنا، محمدرضا رضایی کوچی نماینده مردم جهرم در مجلس در نطق 
میان دستور جلسه علنی مجلس گفت: در عرصه بین الملل با رهبری شجاعانه حضرت 
آیت الله خامنه ای معادلات منطقه به اراده جمهوری اسلامی ایران وابسته شده است و 
تاثیرگذاری و اســتقلال مردم ایران در تصمیم گیری ها نهادینه گردیده است، مدعیان 
حکمرانی جهانی ادبیات خود با ایران را از موضع سلطه جویی به تعامل تغییر داده اند، 
امروز دیگر دغدغه های ایران حفظ مرز و سرزمین نیست بلکه نقش آفرینی منطقه ای 

در حمایت از امت اسلامی می باشد.
وی افزود: تامین امنیت داخلــی، اقتدار بیرونی، عزت و اثرگذاری خارجی به برکت 
رهبری مقتدرانه و هوشــمندانه رهبری انقلاب و سربازی سرداران رشیدی چون شهید 
حاج قاســم ســلیمانی و اســتقامت و حمایت ملت ایران محقق شده است که نتیجه 
آن همراهی و اتحاد مردم کشــورهایی چون ســوریه، عراق، لبنان و فلسطین با ایران 
اسلامی است، اما سوال این است که چرا ما نباید در تامین بازار و صادرات به این کشور ها 
ســهم داشته باشیم؟ متولیان دیپلماسی اقتصادی نتوانستند از این فرصت بهره ببرند، 
کشورهایی که دست بر آتش نداشتند در این بازارها سهیم شدند و نیروی کار ما از این 
بازر محروم است. نماینده مردم جهرم عنوان کرد: اگر در برجام موفقیتی اندک و صرفا 
در انتقال پول کسب محقق شد حاصل کمترین استفاده از اقتدار بین المللی ملت ایران 
است، ما با ادامه مذاکرات بین المللی مخالف نیستیم، اما دولتمردان بدانند برجام و ادامه 
آن باید در چارچوب تعریف شده رهبری بوده و حاصلی در شأن ملت ایران داشته باشد 

که در غیر این صورت مصوبه ای را از مجلس شاهد نخواهند بود.
رئیس کمیســیون عمــران مجلس بیان کــرد: عملکرد دولت در واکسیناســیون 
عمومی کرونا در شــأن این ملت نیســت، همه واقفیم که تحریم ها ممانعت حقوقی در 
تامین واکســن ایجاد نکرده است بلکه این سوءمدیریت است که نتوانسته نیاز کشور را 
برآورده کند، مسئولیت پاسخگویی مسئولان بر عملکرد با پایان یافتن دوره خدمت پایان 
نمییابد و باید پاسخگو باشند، انتظار است دولت سیزدهم تقویت تولید داخلی واکسن و 

تسریع در واکسیناسیون را در اولویت کاری خود قرار دهد.

اخبار کوتاه


